
 

Aan: 
de heer J.J. Moes 
 
(i.a.a. de overige Statenleden) 
 
 
 
 
 
Assen, 8 februari 2022   
Ons kenmerk 6/5.9/2021002247  
Behandeld door team Vergunningverlening, Toezicht en Handhaving  
Onderwerp: Beantwoording schriftelijke vragen ex artikel 41 Reglement van orde 
over de wolf in Drenthe. 
 
 
Geachte heer Moes, 
 
In uw brief van 7 december 2021 stelde u een aantal vragen over de wolf in  
Drenthe. Deze vragen beantwoorden wij als volgt. 
 
Vraag 1 
Is GS het met ons eens dat we een verder toename van het aantal wolven kunnen 
verwachten in Drenthe, gezien de grote groei van het aantal wolven in  
Duitsland? 

 
Antwoord 1 
Ja, de wolven die in Drenthe worden waargenomen, zijn tot heden uit 
Duitsland gekomen. Bij een grotere Duitse populatie zal ook het aantal 
(jonge) wolven dat richting Drenthe trekt naar alle waarschijnlijkheid  
groter worden.  

 
 
Vraag 2 
Heeft GS contact met de Duitse overheid over de komst van de wolf en de gevol-
gen hiervan? 

 
Antwoord 2 
Over de wolf vindt er op ambtelijk niveau overleg plaats in het Inter- 
nationaal overleg Wolf met de overheden Duitsland, België en  
Luxemburg. In dit overleg worden ervaringen gedeeld, regelingen en 
grensoverschrijdende knelpunten besproken en handelingskaders met  
elkaar gedeeld.  



 

 

In bestuurlijke contacten met Duitse bestuurders uit de Landkreis Emsland 
is meerdere keren de problematiek rondom de wolf besproken.  
 
 

Vraag 3 
Het is inmiddels dat niet alleen schapen maar ook andere landbouwhuisdieren 
slachtoffer zijn geworden van aanvallen op de wolf. Is GS bereid de subsidie- 
regeling voor het nemen van preventieve maatregelen tegen aanvallen van de 
wolf uit te breiden naar alle eigenaren van buitenlopende koeien, varkens,  
paarden, pony’s, alpaca, enz. 

 
Antwoord 3 
Sinds 2015 zijn er in Nederland 257 gevallen van wolvenschade vast- 
gelegd, van die meldingen ging het 249 keer om schade veroorzaakt bij 
schapen, geiten of moeflons, zeven keer een kalf en één keer bij dam-
herten. Het Landelijk Overleg Wolf, met daarin vertegenwoordigers van  
diverse landbouworganisaties, is gevraagd om advies uit te brengen over 
hoe om te gaan met andere landbouwhuisdieren. Dit advies wordt be-
trokken bij de actualisatie van het interprovinciale wolvenplan. De aan- 
gerichte schade bij andere dieren wordt vergoed door BIJ12 fauna-zaken.  

 
 
Vraag 4 
GS heeft aangegeven dat in IPO verband op dit moment gewerkt wordt aan het 
‘Wolvendraaiboek 2.0’. Welke organisaties en overheden werken allemaal mee 
aan dit plan en is bijvoorbeeld de schapensector betrokken bij deze planvorming? 

 
Antwoord 4 
De actualisatie van het interprovinciaal wolvenplan wordt opgesteld in 
samenwerking met andere provincies en LNV. De stukken met betrekking 
tot de actualisatie worden afgestemd met het Landelijk Overleg Wolf,  
bestaand uit vertegenwoordigers van LTO Nederland, Stichting Beheer 
Platform Kleinschalige Schapen- en Geitenhouders, Vereniging  
Gescheperde Schaapskudden, Koninklijke Nederlandse Jagersvereniging, 
Staatsbosbeheer, Natuurmonumenten, De 12 Landschappen, Federatie 
Particulier Grondbezit, Dierenbescherming, Wolf Fencing Nederland, 
Zoogdiervereniging, Wageningen Environmental Research, Vereniging 
Nederlandse Gemeenten en het Interprovinciaal Overleg. Wij vinden het 
tevens belangrijk dat de ervaringen die wij opdoen in Drenthe mee- 
genomen worden in de actualisatie. Om dat te bewerkstelligen zal ook 
de voorzitter van de gebiedscommissie samen met de voorzitter van de 
gebiedscommissie in Gelderland en adviescommissie wolf in Noord- 
Brabant input leveren op het plan. 

 
 
  



 

 

Vraag 5 
Wordt bij het wolvendraaiboek 2.0 ook samengewerkt en gebruik gemaakt van 
kennis en gevolgen van de komst van de wolf die andere landen al veel langer en 
meer hebben. 

 
Antwoord 5 
Ja, input voor de actualisatie van het wolvenplan is de ‘factfinding study’ 
van Wageningen Universiteit. Hierin is opgenomen hoe andere landen 
omgaan met de wolf. 
 

Vraag 6 
Onderdeel van het ‘Wolvendraaiboek’ is de escalatieladder. Gaat GS de recente 
aanvallen op schapen in de wolf-werende rasters meenemen in de motivatie van 
deze escalatieladder? 
 

Antwoord 6 
Ja, ervaringen die wij opdoen in Drenthe worden meegenomen in uit-
werking van de escalatieladder.  

 
 
Vraag 7 
Kan GS aangeven wanneer de grens van aanvallen op schapen in wolf-werend 
raster wat hun betreft is bereikt 

 
Antwoord 7 
De interprovinciale afspraak is dat er ingegrepen kan worden wanneer 
een wolf meermaals goed beschermde schapen aanvalt. De definitie en 
interpretatie van de term ‘meermaals’ is nog niet eenduidig vastgelegd, 
dit wordt onderdeel van het te actualiseren wolvenplan.   

 
Hoogachtend, 
 
Gedeputeerde Staten van Drenthe, 
 
 
 
 
    , voorzitter    , secretaris 
 
mb/coll. 
 



 
 

 
 
 
Aan de voorzitter van Provinciale Staten van Drenthe 
Postbus 122 
9400 AC Assen 
 
Assen, 7 december 2021 
  
Onderwerp: schriftelijke vragen ex artikel 41 Reglement van Orde Vergadering Provinciale 
Staten over Wolven 
 
 
Geachte voorzitter, 
 
 
In 2021 is het aantal aanvallen op landbouwhuisdieren in Drenthe verder gestegen ten 
opzichte van 2020. Daarnaast is recent bekend gemaakt dat er in het Drents Friese Wold een 
wolvenpaar aanwezig is. De verwachting van de onderzoekers is dat het aantal wolven in ons 
land snel gaat toenemen. In Nederland is er ruimte voor maximaal 438 wolven, zo is de 
schatting op basis van eerdere onderzoeken. Alle wolven die door Drenthe trekken of zich hier 
vestigen komen vanuit Duitsland. Aangezien de meeste wolven vanuit Noord-Duitsland komen 
kunnen we in Drenthe de komende jaren veel wolven, al dan niet op doorreis, verwachten. 
 
https://www.naturetoday.com/nl/nl/nature-reports/message/?msg=28505  
 
‘’In het monitoringsjaar 2020-2021 zijn in Duitsland 157 wolvenroedels, 27 paartjes en 19 
solitaire levende wolven waargenomen. In 149 roedels is voortplanting aangetoond met als 
resultaat minimaal 556 jonge welpen. Het zwaartepunt van de Duitse wolvenpopulatie ligt in 
Noordoost-Duitsland, hoewel het aantal wolven ook toeneemt in andere delen van Duitsland.’’  
 
https://www.bfn.de/pressemitteilungen/aktuelle-wolfszahlen-bundesweit-157-rudel-bestaetigt 
 
In Duitsland is het aantal landbouwhuisdieren dat slachtoffer is geworden van de wolf in twee 
jaar met 92% gestegen. 
2018:  2067 landbouwhuisdieren 
2019:  2894 landbouwhuisdieren 
2020:  3959 landbouwhuisdieren 
 

https://www.naturetoday.com/nl/nl/nature-reports/message/?msg=28505
https://www.bfn.de/pressemitteilungen/aktuelle-wolfszahlen-bundesweit-157-rudel-bestaetigt


 

 
https://youtube.com/watch?v=2EpK9gxNSFg&feature=share 
 
 
De VVD fractie heeft mede naar aanleiding van bovenstaande feiten de volgende vragen. 
 

1. Is GS het met ons eens dat we een verdere toename van het aantal wolven kunnen 
verwachten in Drenthe, gezien de grote groei van het aantal wolven in Duitsland? 

 
2. Heeft GS contact met de Duitste overheden over de komst van de wolf en de gevolgen 

hiervan? 
a) Zo nee, waarom niet en is GS bereid de wolf als onderwerp op de GROS lijst 

t.b.v. het oplossen van grensoverschrijdende knelpunten te plaatsen? 
 

https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/provincies/grensoverschrijdende-
samenwerking-gros 

 
3. Het is inmiddels aangetoond dat niet alleen schapen maar ook andere 

landbouwhuisdieren slachtoffer zijn geworden van aanvallen van de wolf. Is GS bereid 
de subsidieregeling voor het nemen van preventieve maatregelen tegen aanvallen van 
de wolf uit te breiden naar alle eigenaren van buitenlopende koeien, varkens, paarden, 
pony’s, alpaca, enz.? 
 

4. GS heeft aangegeven dat in IPO verband op dit moment gewerkt wordt aan het 
‘Wolvendraaiboek 2.0’. Welke organisaties en overheden werken allemaal mee aan dit 
plan en is bijvoorbeeld de schapen sector betrokken bij deze planvorming? 
 

5. Wordt bij wolvendraaiboek 2.0 ook samengewerkt en gebruik gemaakt van de kennis 
en gevolgen van de komst van de wolf die andere landen al veel langer en meer 
hebben? 
 

https://youtube.com/watch?v=2EpK9gxNSFg&feature=share
https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/provincies/grensoverschrijdende-samenwerking-gros
https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/provincies/grensoverschrijdende-samenwerking-gros


 
6. Onderdeel van het ‘Wolvendraaiboek’ is de escalatieladder. Gaat GS de recente 

aanvallen op schapen in de wolf-werende rasters meenemen in de motivatie van deze 
escalatieladder? 
 

7. https://www.zoogdiervereniging.nl/sites/default/files/2021-
05/2020.16%20Analyse%20probleemsituaties%20wolf.pdf  
Kan GS aangeven wanneer de grens van aanvallen op schapen in wolf-werend raster 
wat hun betreft is bereikt? 
 

 
Namens de VVD fractie, 
 
Johan Moes 
 

https://www.zoogdiervereniging.nl/sites/default/files/2021-05/2020.16%20Analyse%20probleemsituaties%20wolf.pdf
https://www.zoogdiervereniging.nl/sites/default/files/2021-05/2020.16%20Analyse%20probleemsituaties%20wolf.pdf

